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رحیم پور معاون پیشین وزیر امور خارجه ؛

مراقب باشیم در زمان خرمن درو کردن 
در منطقه خواب نباشیم

سرویس سیاسی- ابراهیم رحیم پور، معاون آسیا 
و اقیانوســیه وزارت امور خارجه در دولت دوازدهم 
در پاســخ به این سوال که روز چهارشنبه آقای رئیسی 
بعد از ۱۳ ســال به عنوان اولین رئیس جمهور ایران به 
ســوریه سفر خواهد کرد. تحلیل شما درباره این سفر 
چیست، گفت: تحولاتی که در منطقه و از جمله سوریه 
در مقطعی که اشاره شــد اتفاق افتاد، خیلی زیاد بوده 
اســت. یعنی وضعیت حال حاضر سوریه با ۱۳ سال 
پیش قابل مقایسه نیست. یک دوره ویژه ای در سوریه 
طی شــد. رفت و آمد به دمشــق برای روسیه، ایران و 
یکی، دو کشور دیگر مقدور بود و آقای بشار اسد هم 
دو سفر به مسکو و یک سفر به ایران آن هم به صورت 
مخفیانه داشتند که به دلیل مخفی بودن و پوشیده بودن 
آن موجب رنجش آقای ظریف وزیر امور خارجه شد. 
وی افــزود:  بنابراین اینکه مقطعی را به صورت 
عددی و ریاضی فکر کنیم و متصور باشــیم که در این 
دوره این کار انجام می شــود بله این موضوع مشخص 
است اما اینکه تلاش خاصی برای این سفر شده باشد 
من نمی دانم و این را مسئولین رسمی باید بگویند. ولی 
اخیرا بین سوریه و کشورهای عرب  حوزه خلیج فارس 
رفت وآمدهای آشــکاری انجام شد و به نظر می رسد 
عضویت ســوریه هم در اتحادیه عرب قطعی شده و 
آقای بشار را برای سفر دعوت خواهند کرد. از این نظر 
باید خیلی مراقب باشــیم و با همه زحماتی که کشیده 
شده است، در زمان خرمن درو کردن خواب نباشیم. 

رحیم پور تصریح کرد: شــخصا ترجیح می دادم 
آقای بشاراســد به تهران بیایند. به دلیل آنکه الان دیگر 
عذر و بهانه ای برای ســفر رسمی به ایران وجود ندارد 
و از ایــن نظر برای قدردانی از کشــوری که موجب 
باقی مانــدن دولت فعلی ســوریه و شــخص آقای 
بشاراسد شد، طبیعتا می طلبید، در قبال سفرهایی که به 
کشورهای حاشیه خلیج فارس انجام شده، سفری هم 
به تهران داشته باشند. معاون پیشین وزارت امور خارجه 
گفت: به هرحال ما دیپلمات ها فرمول خودمان را داریم 
و جدولی برای اظهارنظر در مورد موضوعاتی داریم و 
احساســی هم صحبت نمی کنیم. در دنیا یک فرمولی 
وجود دارد و ما هم تقریبا همان فرمول که علمی است 
و ربطــی به رژیم ها، نظام ها و بلوک ها ندارد را مطرح 
می کنیم. این صحبت از این نظر است که باید دید وقتی 
سفری انجام می شود، باید جواب آن سفر داده شود. اما 
وقتی رابطه استراتژیک و راهبردی وجود داشته باشد 
خیلی هم به این شکل نیست که یک در برابر یک باشد. 
یعنی طوری که روس ها با بشاراسد رفتار کردند یا کلا 
در رفت وآمدهایی که بین ســوریه و مسکو می بینیم، 
بالانســی برقرار نیست و فکر می کنم که تأثیرات ما در 
سوریه، بیشتری از تأثیرات روسیه در آنجا بوده باشد و 

این به عنوان یک بحث مبنایی است.
وی افزود: در تفکرات دیپلماسی ما، سفر خوب 
است. یعنی اینکه انسان بایکوت باشد و هیچ کسی به 
کشــورمان نیاید و ما به کشــورهای دیگر هم نرویم، 
خیلی خسارت بار است و ما امکان آشکار را با بعضی 
از تنگ نظری ها از دســت می دهیم؛ از این نظر که باید 
این ســفرها برای همســایگان، منطقه و در کل برای 
جهان طراحی شود و از سمت خودمان محدود کردن 

خودمان به یک تعدادی کشور و دوری از بقیه عاقلانه 
نیســت. یعنی نباید وزیر خارجه خودش را محدود به 
کشــورهای اطراف  و عرب های حوزه خلیج فارس 
کند. این رفت وآمدها و بده و بســتان ها باید با خیلی  
از کشــورها صــورت گیرد. در ســطح بالاتر از وزیر 
خارجه هم طبیعتا دیگرانی حاضر هســتند که در حد 
نهایی، رئیس جمهور کشور است که به دنبال نشست 
و برخاست مداوم با مقام های کشورها باشد. به عبارت 
دیگر این نشســت و برخاست ها به صورتی نباشد که 
صرفا تشریفاتی باشد، بلکه باید محتوا داشته باشد تا ما 
از تحولات خیلی ســریعی که در منطقه ما و دنیا انجام 
می شــود، عقب نمانیم.رحیم پور در ادامه گفت: یک 
جلساتی بین روسیه، سوریه و ترکیه بدون ما انجام شد. 
این هم یک گله ای اســت که ما طبیعتا انتظار داریم و 
توقعی که به خصوص از سوریه و بعد روسیه نداشتیم. 
می خواهم بگویم اگر ما به خود مشغول باشیم و دقت 
نکنیم، کشــورهایی که ما نجات بخش شان هم بودیم 
بعضی وقت ها فراموشکار می شوند. از این نظر است 
که این اتفاق در یکسال گذشته انجام شد البته وزارت 
خارجه  هم تلاش هایی کرد که نشان بدهد این جلسه 
نباید سه جانبه بلکه باید چهارجانبه برگزار می شد، این 
کار قشنگی نیست. مثل کاری که در قره باغ انجام شد که 
روسیه با ترکیه و آذربایجان طی یک اقداماتی، منجر به 
یک توافقاتی شد و ما در این بازی واین حرکت نبودیم 

و ضرر هم کردیم.
وی تصریح کرد: این موارد جزو مثال هایی است 
که باید متوجه شــویم ســفرها، مقدمات، زمینه ها و 
تداومی دارد و حتما هم با یک سفر اتفاق مهمی نمی افتد 
مگر مقدمات زیادی فراهم شده باشد. مثل مقدماتی که 
عربســتان و چین با ایران فراهم کردند و منجر به یک 
تفاهم روی کاغذ شد و باید نگاه کنیم، نتایج آن بعد از 
تأسیس ســفارتخانه ها که البته گام مهم و قابل درکی 

است، چگونه خواهد بود و بقیه اتفاقات چه می شود.
معاون پیشین آسیا و اقیانوسیه پیشین وزارت امور 
خارجه در دولــت دوازدهم تصریح کرد: اما در مورد 
سفری که مستقیم به دمشق انجام می شود، در دوره اول 
آقای روحانی که من مسئولیت داشتم، ایشان ۲۴ سفر 
به خارج از کشور داشتند. تقریبا می توانم بگویم ۱۵ سفر 
در یک تور بود. یعنی سفر یک کشوری نبود. سفر یک 
کشوری اهمیتش بالاتر از این است که شما سه، چهار 
کشور را برنامه ریزی کنید و بنا به هر دلیلی صرفه جویی 
در وقت کنید. در حالی که سفر مستقیم به یک همسایه 
و برگشتن به پایتخت خودمان ارزشش از نظر نمایش، 

اهمیت و ژست گرفتن بالاتر است.
وی افزود:  اینکه مســتقیم به دمشق می روند و به 
ایران برمی گردند خوب است زیرا اهمیت این سفر را 
نشــان می دهد به خصوص که ما شاهد تحولاتی در 
ســوریه هستیم که دمشق روابط خود را با فرامرزهای 
خود گســترش می دهد که کار خوبی هم اســت و از 
حالت انزوا، بایکوت و مســائل نظامی – امنیتی خارج 
می شود و به سمت بازسازی و مسائل اقتصادی پیش 
می رود. ما در این ســفر شاید خیلی نیازمند به مسائل 
امنیتی نباشیم و اگر هم باشیم مربوط به مسائل اسرائیل 
و تحرکاتی اســت که در سوریه انجام می دهد. من این 

موضوع را در توان ســوریه فعلی نمی بینم مگر آنکه با 
مجموعه ای از کشورهای مهم منطقه و از جمله روسیه 
که در این مورد توان تذکر به اسرائیل را دارد همکاری 
کنــد که ما این را نمی بینیم. رحیم پور تصریح کرد: در 
باب اقتصادی باید ببینیم ما چه به دســت می آوریم؟ 
این همه تلاش، زحمت و ایستادگی و... نباید از صحنه 
خارج شــود که پولدارها بیایند آنجا و هرچه معادن و 
خرابی  ایجاد شــده را بســازند و منتفع شوند. کسانی 
که می خواســتند بشاراسد سرنگون شود، اسامی شان 
کاملا مشــخص است ولی اسم نمی برم. همان ها الان 
به عنوان متولی بازســازی سوریه دیده می شوند و این 
برای ما خوب نیســت. امیدواریم که در باب مســائل 
بازسازی اقتصادی بتوانیم حرکتی انجام دهیم. البته این 
کتمان شدنی نیست که وضعیت ما از جهت اقتصادی 
به شکلی نیست که در این مورد بتوانیم گام های بلندی 
برداریم. اگر این سفر می توانست با سفر به ترکیه ادغام 
شــود به نظر می توانست مزایای بیشتری داشته باشد. 
امــا به دلیل آنکه در ترکیه انتخابات در حال برگزاری 
است، محاسبه دیگری دارد. ولی به هرحال آنقدر منطقه 
در ســرعت تحولات خود قــرار دارد که ما نباید کند 
حرکت کنیم، سرعت داشته باشیم و به یک سفر و یک 
قول و قرار بســنده نکنیم. در طول ۱۳ سالی که اشاره 
شــد بیشترین سفر به دمشق از خارج از کشور، توسط 
مقامات کشور ما بوده است که می توانید از نظر آماری 
این موضوع را استخراج کنید. حالا به جایی رسیدیم که 
ثبات ایجاد شده، وضعیت بهتر می شود و قدرت هایی 
که مخالف بشار اسد بودند می آیند و سفارتخانه های 
خود را باز می کنند. اینجا جایی نیســت که ما در دوره 
سختی، هزینه کردن و ایثار کردن باشیم. بلکه دوره ای 
اســت که قرار شده بازسازی در دمشق صورت بگیرد 
و آرامش فراهم شــود و امیدوارم این سفر بتواند این 
موضوع را تأمین کند. رحیم پور در پاسخ به این سوال 
که بعد از توافق ایران و عربستان، طرف سعودی روابط 
خود با برخی کشورهای منطقه از جمله سوریه، یمن و 
جبهه های آزادی بخش فلسطین مانند حماس را بهبود 
بخشــید. آیا می توان این تصور را داشت که سوریه به 
دنبال ایجاد و برقرار روابط بیشتر و گرم تر با عربستان 
است، گفت: در حال حاضر نمی شود خیلی عجولانه 
قضاوت کرد. محاســبات سوریه باید این باشد که چه 
کســی در دوره سختی به او کمک کرد؟ امیدواریم که 
این موضوع جزو اصولی باشد که حکومت دمشق به آن 
معتقد باشد. اما اینکه یک کشوری به دلیل دشمنی هایی 
که کشوری یا بعضی کشورها داشتند، تا ابد بخواهد این 
دشــمنی را حفظ کند، عاقلانه نیست و باید خیلی هم 
خوشحال بود که دمشق با کشورهایی که با آن ها مقابله 
کردند، در دوستی با حفظ حساب، کتاب و عزت بتواند 
رابطه داشته باشــد و تعداد سفارتخانه ها را در دمشق 
زیاد کرده و دوستان آن زیاد و دشمنانش کم شود. این 
چیزی است که ما در مورد کشور خودمان هم معتقدیم 
و بعضی اوقات گله داریم. از این نظر عاقلانه است که 
آقای بشاراســد شروع به رفت وآمد و بده، بستان کند، 
سفارتخانه ها را بازگشایی کرده، عضو اتحادیه عرب 
شده، از مزایای اقتصادی، سرمایه گذاری و بازسازی این 
کشورها که چه دوست بودند و چه غیردوست بهره مند 
شود. رحیم پور تصریح کرد: از این نظر در محاسبات ما 
این موضوع نباید مطرح شود که چون سوریه درهای 
خود را باز می کند باعث رنج و ناراحتی ما باشد. اگر آن 
مقدمه ای که عرض کردم و نمک شناسی وجود داشته 
باشــد، در ادامه  آن هم ما می توانیم از ظرفیت ســوریه 
در شــرایط غیرجنگی و وضعیت طبیعی که پیدا کرده 
بهره مند شــویم. هنر ما باید این باشد نه اینکه فقط در 
شرایط سخت حضور داشته باشیم. به یمن نگاه کنید، 
آیا این همه کمک به یمن باید باعث شود که ما از این 
کشور فاصله بگیریم؟ اگر این محاسبه بوده که مناسبات 

خوبی با عربستان نداشتیم.
وی تصریح کرد:  البته این موضوع یک بعدی هم 
نیســت. خیلی از ابعاد در  تفاهم بین ایران، عربستان، 
چیــن و منطقه وجود دارد و از این جهت ما نباید یک 
بعدی نگاه کنیم که آقای بشاراسد در وضعیت جدید که 
با دیگران  رفت وآمد می کند و روابط را نرمال می کند، 
ما از این مساله مکدر شویم؛ اصلا نباید اینطور باشد و 
آنچه که خود ما هم با حرکت به سمت عربستان انجام 
دادیم این بود که ثابت کردیم نباید اینطور فکر کنیم. اگر 
ما این کار را با عربستان انجام دادیم چرا بشاراسد نباید 
این کار را انجام دهد؟ یک مقدار نباید تنگ نظر باشیم 
و در مسائل منطقه باید با قدرت دید بیشتری نگاه کنیم.

 معاون پیشین وزیر امور خارجه گفت: شخصا ترجیح می دادم آقای بشاراسد به تهران بیایند. به دلیل آنکه الان دیگر عذر و بهانه ای برای 
سفر رسمی به ایران وجود ندارد و از این نظر برای قدردانی از کشوری که موجب باقی ماندن دولت فعلی سوریه و شخص آقای بشاراسد شد، طبیعتا 

می طلبید، در قبال سفرهایی که به کشورهای حاشیه خلیج فارس انجام شده، سفری هم به تهران داشته باشند.

سرویس سیاسی- وزیــر و 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی گفت: 
تا وقتی چیزی قانون اســت به آن 
التزام داریم و مــا با این ادبیات با 
اهالی فرهنــگ و هنر گفت وگو 
می کنیم بدون این که از روش هایی 
اســتفاده کنیم که در جامعه ایجاد 

بدبینی می کند.
محمدمهــدی اســماعیلی 
دربــاره ادعای مطرح شــده در 
خصوص نامه محرنامه ای پیرامون 
تشکیل کمیته چهره ها که امضای 
آن را بــه وی منتســب می کنند، 
گفت: گاهی اوقات مســائلی بیان می شود اما »الَحَمدُ لِّ الذَّی جَعَلَ اعَدائنَا منَِ 
الحُمَقاء«؛ این مسئله کار متداولی است ما در وزارت فرهنگ متولی این حوزه ها 
هستیم و طبیعی است موارد نقض قانون را پیگیری می کنیم و این هم در راستای 
وظایف مان بوده است و چیز جدیدی هم نیست و بسیاری از اوقات در همین 

موضوعات از ما سوال می شود.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی بیان کرد: ما وظیفه مان است که رسیدگی 
کنیم و با دســتگاه های مختلف در ارتباط هستیم و حداکثر تلاش ما این است 
که حوزه فرهنگ مقید به قانون باشد و اگر هم اتفاقاتی می افتد و خطاهایی رخ 
می دهد بتوانیم با گفت وگو آن ها حل کنیم، زیرا اهالی فرهنگ و هنر یک مقدار 
با ذوق و عاطفه  هســتند و حداکثر تلاش ما این بود که با گفت وگو و نشســت 
مسائل مان را حل کنیم، الحمدال هم تا حالا هم نتیجه داده و نیازی به برخورد 
نبوده است. وی تاکید کرد: من همیشه از دستگاه های مختلف خواستم اجازه 
دهند متولی مدیریت مسائل هنرمندان، وزارت فرهنگ باشد و این اتفاقی هم 

که افتاده است از قضا نکته مثبتش همین است. 
ما در موضوع حل مشــکلات فضای فرهنگی و هنری درخواســت مان 
همیشه همین است و الحمدال همه هم همراهی کردند. جایگاه حل مسائل و 
مشکلات فرهنگی و هنری وزارت ارشاد است و ما این موضوع را دنبال می کنیم.
اسماعیلی درباره این که پس اتفاقات اخیر در حوزه هنر عده ای از تریبون های 
خود مطرح کردند که توقع برخورد تندتری را از وزارت فرهنگ و ارشاد دارند، 
آیا چنین مسائلی راه تند و برخوردهای سلبی و بگیر و ببند می خواهد یا این که 
می توان با هنرمندان به گفت وگو پرداخت، گفت: ما مخالف دوقطبی سازی در 
جامعه هســتیم دشمن دوســت دارد، بین گروه های مردم اختلاف ایجاد کند، 
دوســت دارد افراد با عناوین مختلف، طرفدار و مخالف یک کار باهم درگیر 
شوند. دشمن به دنبال به هم زدن نظم کشور است ما که مسئولین کشور هستیم 
این موضوع را می دانیم و رهبر انقلاب در ابتدای سال فرمودند که اجازه ندهیم 
دو قطبی ایجاد شــود. وی ادامه داد: اکثریت قریب به اتفاق جامعه فرهنگی و 
هنری کشور یک جامعه عفیف و ملتزم به قانون هستند و حتی اگر جایی قانون 
را هم قبول نداشته باشند، در اجرا باید ملتزم به قانون باشند و ما در همین نقطه 

با هنرمندان عزیزمان گفت وگو می کنیم که این ها ملتزم به قانون باشند.  
من هم ممکن است یک قانونی را در حوزه کاری ام نپسندم، ممکن است 
به عنوان یک معلم دانشــگاه فلان موضوع را در مورد ارتقاء و ترفیع نپســندم، 
نپسندیدن به معنای عمل نکردن نیست تا وقتی چیزی قانون است به آن التزام 
داریم و ما با این ادبیات با اهالی فرهنگ و هنر گفت وگو می کنیم بدون این که 
از روش هایی اســتفاده کنیم که در جامعه ایجاد بدبینی می کند. وی افزود: البته 
طیفی از دوستان در بخش های مختلف شاید منتقد این رفتار باشند و از وزارت 
فرهنگ و ارشــاد توقع دارند که بسیار چکشی با این موضوعات برخورد کند، 
خیر این گونه نیســت. جنس کار و مخاطب هــای ما مخاطب های فرهنگی و 
هنری هســتند. در این افراد عواطف و ذوق هنری بر ســایر مسائل غلبه دارد و 
ما هم در وزارت فرهنگ و ارشاد وظیفه داریم با گفت وگو این مشکلات را به 

حداقل کاهش دهیم.

اسماعیلی وزیر و فرهنگ و ارشاد اسلامی:

برخی  توقع برخورد چکشی از وزارت 
ارشاد دارند

کیش و قشم را بفروشیم!

برای افسانه بایگان و فاطمه معتمد آریا 

اجاره نشینی اشتراکی 

بازداشت در  دفتر زاکانی

جرات ندارند حرف بزنند

تصمیمات مجمع 

ادعای وال استریت ژورنال 

اخبار ویژه ...

 از ایــن نظر در محاســبات ما این موضوع نباید مطرح شــود که چون ســوریه 
درهــای خــود را باز می کند باعث رنج و ناراحتی ما باشــد. اگــر آن مقدمه ای که 
عرض کردم و نمک شناســی وجود داشــته باشــد، در ادامه  آن هم ما می توانیم از 
ظرفیت ســوریه در شــرایط غیرجنگی و وضعیت طبیعی که پیدا کرده بهره مند 
شویم. هنر ما باید این باشد نه اینکه فقط در شرایط سخت حضور داشته باشیم.

مدیرکل بیمه های اجتماعی وزارت کار گفت : ممکن اســت به جایی 
برسیم که مجبور شویم کیش، قشم و خوزستان را بفروشیم تا بتوانیم حقوق 
بازنشستگان را بدهیم. سجاد پادام گفت: کشور یونان ۱۰۰ جزیره فروخت 
تا بتواند مطالبات بازنشســتگانش را بدهد، ما هم به زودی به این وضعیت 
دچار می شویم. حتی اگر سه میلیون بشکه نفت را بدون تحریم بفروشیم و 
پولش را کامل بگیریم، باز هم نمی توانیم بحران بازنشســتگان را حل کنیم. 
باید در ۵ ماه ۸۵ هزار میلیارد کار عمرانی می کردیم ولی فقط ۱۳ هزار میلیارد 

اجرایی شده؛ یعنی ۲۰ درصد.

خبرگزاری تسنیم نوشــت: برای افسانه بایگان و فاطمه معتمدآریا از 
بازیگران سینما و تلویزیون به دلیل کشف حجاب و تشویش اذهان عمومی 
پرونده قضایی تشکیل و به مقامات قضایی ارسال شده است. بر اساس این 
خبر، در چند روز گذشته این دو بازیگر در مراسم بزرگداشت یکی دیگر از 
بازیگران بدون حجاب حضور یافته و عکس های آن ها به سرعت در فضای 
مجازی منتشر شده بود و مردم خواهان برخورد با این بازیگران شده بودند.

بررســی ها نشان می دهد که خریدار ملک زیاد است اما فروشنده ای 
نیســت؛ همچنین وضعیت گرانی اجاره بهای مســکن هم موجب شده تا 
مســتاجران خانه ها را شــریکی اجاره کنند. بررسی های میدانی نشان داده 
است که کمتر کسی خانه خود را می فروشد و از سوی دیگر تقاضای خرید 
خانه نیز افزایش پیدا کرد. از این رکود مســتأجران هم بی نصیب نماندند و 
صاحبخانه ها براســاس نیاز خود خانه را اجاره می دهند. یکی از مشاورین 
املاک در محدوده تهرانپارس به مهر گفت: روزانه حدود ۱۰ نفر برای خرید 
خانه مراجعه می کنند اما تنها جواب ما این اســت که خانه برای فروش کم 
شده است و افرادی حاضر به فروش خانه هستند که خانه قدیمی را با قیمت 
نوساز معامله می کنند. که از این جهت خریدار هم پشیمان از خرید می شود. 
وی در ادامه در خصوص وضعیت اجاره بها گفت: در این منطقه اجاره بها 
نسبت به سال گذشته افزایش قابل توجهی داشته اما نکته ای که جلب توجه 
می کند این است که دو یا سه خانواده، یک خانه ۱۲۰ متری را اجاره می کنند 

تا هم رهن و هم اجاره بها را نصف پرداخت کنند.

مهــدی عباســی در تذکر پیش از دســتور خــود در یکصد و چهل و 
چهارمین جلسه دوره ششم شورای اسلامی شهر تهران با تاکید بر اینکه در 
مبارزه با فســاد نباید هیچگونه تبعیضی دیده شود، گفت: بنا بر بیانات مقام 
معظم رهبری، کسی که آلوده به فساد باشد، قادر نخواهد بود با فساد مقابله 
کند. قرار بود پیش از عید موضوعاتی از اتفاقات شــهرداری مطرح کنم که 
پریشب متوجه شدم یکی از اعضای دفتر شهردار تهران به دلیل اتهامات مالی 
بازداشــت شده است. عباسی با بیان این که عناصری در سال گذشته نیز در 
دفتر شهردار تهران بازداشت شده بودند، اظهار داشت: سوالاتی مطرح است 
که چه کســانی، این افراد را وارد شهرداری کرده و به آنها مسئولیت داده اند 
و این افراد با چه کسانی روابط مالی دارند؟ عضو شورای شهر تهران ادامه 
داد: افرادی هســتند که از آنها اخاذی شده و مورد ظلم قرار گرفته اند و اگر 
صلاح دیده شــود، آمادگی دارند در صحن شــورا حاضر شوند و باید این 
اتفاقات رمزگشــایی شــود . عباسی تاکید کرد: خلاف واقع را پشت سر هم 
تکرار کردن شاید افکار عمومی را قانع کند، اما برای بنده باور کردنی نیست.

علــی مطهری به روزنامه هم میهن گفت: مراجع جرات ندارند حرف 
بزنند؛ این چه مرجعی است که نمی تواند حرف بزند. یکی از مراجع بود که 
به او گفتیم چرا شما درباره این موضوع اظهارنظر نکردید، گفت اجازه دهید، 
برویم طبقه پایین به زیرزمین برویم، می ترسید که شنود داشته باشد. به آنجا 
رفتیم، گفت که شــما فکر کرده اید ما آزاد هســتیم و می توانیم هر حرفی را 
بزنیم؟ من درباره یک موضوع حرفی را زدم، پیش من آمدند و گفتند فلان 
می کنیم. این بد اســت، روحانیت باید آزاد باشد و حرفش را بزند حتی اگر 
مخالف نظام باشد. می گویند در نهایت جایی که اختلاف می شود، نظر ولی 
فقیه ملاک اســت، ولی باید بتوانند حرف بزنند، این بهتر اســت یا اینکه از 
ترس نتوانند حرف بزنند؟ روحانیت باید به جایگاه خود برگردد، اگر ایشان 
بود حتما این وضع روحانیت را نداشتیم.مسئله آزادی بیان هم همین است، 
فضای بســته ای داریم و قطعا ایشان به این فضا راضی نبود. نوع برخورد با 
منتقدان همین اســت، کسی انتقاد کند بازداشت و زندان می شود. ایشان به 
صراحت می گوید اگر جمهوری اسلامی بخواهد فضای خفقان ایجاد کند، 
شکست می خورد، این ها هست و چاپ شده. صدای ایشان موجود است. 
می گویند اگر نخواهد به عدالت اجتماعی اهمیت دهد، شکست می خورد. 
این حرف ها را ایشــان ده روز بعد از پیروزی انقلاب می گوید که همه در 

حال شور و شعف هستند. قطعا اگر ایشان بود ما شرایط دیگری داشتیم.

عضــو مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: امروز نه تنها نســبت 
به جایگاه مجمع تشــخیص مصلحت نظام و سیاســت های آن در جامعه 
نخبگانی مفاهمه وجود ندارد بلکه بین قوا هم در این مورد تردید می شود.
مجیــد انصاری در اجلاس نخبگان نظریه پردازی سیاســت گذاری کلان 
گفت: ارتباط موثر مجمع با نخبگان بســیار مهم اســت. در ۲۱ ســالی که 
در مجمــع بودم شــاهد بودم تا چه اندازه تصمیمــات و نظرات مجمع در 
جمع بندی و اثرگذاری در سیاســت ها و ایجاد تحول در زندگی مردم تاثیر 
داشــته است، ما سیاســت های کلی بیش از نیاز وضع کردیم، برخی از آنها 
انصافا مهم و عمیق و با مشارکت نخبگان بوده مثل اصل ۴۴ و چشم انداز ۲۰ 
ســاله و محیط زیست و غیره اما سوال مهم این است که چرا وقت سیاست 
گذاری در نظام از طریق مجمع تشــخیص همزمان با آغاز سیاست گذاری 
های اســلامی در مالزی و چین بوده اســت، این قدر در ایران و کشورهای 
مذکور در نتیجه تفاوت است؟ چطور طی یک زمان بندی سی ساله کشوری 
مثل مالزی و چین به چنین جایگاهی می رسند اما در ایران نه.وی  گفت: باید 
به این ســوال نیز پاســخ داده شود چطور می شود که امروز نه تنها نسبت به 
جایگاه مجمع و سیاســت های آن در جامعه نخبگانی مفاهمه وجود ندارد 

بلکه بین قوا هم در این مورد تردید می شود.

خبرنگار روزنامه وال  اســتریت ژورنال در پیامی مدعی شــد که روند 
نصب دوباره تجهیزات نظارتی آژانس بین المللی انرژی اتمی در ایران آغاز 
شده است.لارنس نورمن، خبرنگار روزنامه آمریکایی وال استریت ژورنال 
در پیامی در صفحه توییترش مدعی شد: شایعات تایید می شود. آژانس در 
حال حاضر توانســته اســت نصب دوباره دوربین های خارج شده و دیگر 
تجهیــزات نظارتی را آغاز کند. ورمن در ادامه گفت: انتظار می رود که این 
روند در چند روز آتی به سرانجام برسد.سازمان انرژی اتمی ایران در خرداد 
ماه و پس از قطعنامه ای که توسط آمریکا، فرانسه، انگلیس و آلمان در شورای 
حکام آژانس درباره همکاری های پادمانی ایران و آژانس صادر شــده بود، 
با انتشــار ویدیویی از خاموشی تعداد قابل توجهی از دوربین های نظارتی 

آژانس بین المللی انرژی اتمی خبر داد.

سیاسی

علیزاده عضو کمیسیون اقتصادی مجلس: 

هیچ بانکی حق بلوکه کردن بخشی از تسهیلات متقاضیان را ندارد

سیاسی-یک  ســرویس 
نماینده مجلس شورای اسلامی 
گفــت: از یــک طــرف آقایان 
می گوینــد در بحث فروش نفت 
به چنین دستاوردهایی رسیده ایم، 
ما تحریم ها را دور زده ایم ما منابع 
فروش نفت مان افزایش پیدا کرده 
است، از سوی دیگر این گونه دل 
مــردم را خالی می کنند که با این 
روند مجبوریم بــرای مطالبات 
جامعه بازنشســتگان قشم، کیش 
و  بفروشــیم  را  و خوزســتان 
مثال می زننــد یونان ۱۰۰ جزیره 
خودش را فروخت. معین الدین ســعیدی ، درباره اظهارنظر یکی از مدیران 
ســازمان تامین اجتماعی مبنی بر این که »به زودی مجبوریم کیش، قشــم و 
خوزستان را بفروشیم تا بتوانیم حقوق بازنشستگان را بدهیم«، گفت: باید در 
دهــان چنین مدیری زد، مــن تعجب می کنم دولت چگونه به خودش اجازه 

می دهد این گونه با احساسات میلیون ها ایرانی بازی کند؟ 
این نماینده مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: چرا یک مدیر نامدیر به 
خــودش اجازه می دهد این گونه مام میهن را دچار چالش کند؟ من از دولت 
آقای رئیســی تعجب می کنم چرا اجازه می دهند مدیران این گونه مقدسات 
مردم را زیر سوال ببرند اگر در این شرایط نمی توانند مرهمی بر دردهای مردم 

باشند اقلًا نمک روی دردهای مردم نپاشند.  
وی ادامه داد: اگر مســئولین واقعا حرف زدن بلد نیســتند، حرف نزدن 
را کــه می تواننــد انجام دهنــد. اولاً چه ضرورتی دارد که مســئولان تا این 
حــد صحبت کنند؟ در کجای دنیا  مســئولان اجرایی این همه ســخنرانی، 
مصاحبه و صحبت انجام می دهند؟ شــما کارتان اجرا اســت و کارتان این 
اســت که دردی از مشــکلات بی پایان مردم را درمان کنید، این چه ســبک 
 و ســیاقی اســت؟ باید در اولین جلســه مجلس در این خصوص صحبت 

کنیم. 
ســعیدی درباره این که این ســخنان در تضاد با صحبت های دولت در 
خصوص رشد اقتصادی و سایر دستاوردهایی است که مطرح می کند، عنوان 
کرد: این ســخنان پارادوکس محض است، از یک طرف آقایان می گویند در 
بحث فروش نفت به چنین دســتاوردهایی رســیده ایم، ما تحریم ها را دور 
زده ایــم ما منابع فروش نفت مان افزایش پیدا کرده اســت، از ســوی دیگر 
این گونــه دل مردم را خالــی می کنند که با این روند مجبوریم برای مطالبات 
جامعه بازنشستگان قشم، کیش و خوزستان را بفروشیم و مثال می زنند یونان 

۱۰۰ جزیره خودش را فروخت.  
اســتعفای این مدیر نامدیر کمترین کاری اســت که اتفاق می افتد، صبر 
انقلابی مردم نباید باعث شــود مدیران دولت این گونه اصول لایتغیر ایران و 

ایرانی را زیر سوال ببرند.

سعیدی نماینده مجلس شورای اسلامی:

برخی با طرح فروش بخشی از 
ایران، دل مردم را خالی می کنند

ســرویس سیاســی-یک عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی با اشاره به مهلت 
۲۰ روزه کمیســیون اقتصادی بــه بانک مرکزی و 
وزارت اقتصاد برای پس دادن پول های بلوکه شــده 
به مردم در قبال پرداخت تســهیلات گفت: از این به 
بعد هیچ بانکی حق بلوکه کردن بخشی از تسهیلات 
متقاضیان برای اعطای تســهیلات را ندارد. محسن 
علیزاده با اشاره به جلسه کمیسیون اقتصادی اظهار 
کرد: به دنبال رعایت نکردن قانون و بخشنامه بانک 
مرکزی درباره بلوکه کردن بخشــی از تســهیلات 
پرداختــی به متقاضیان در حوزه تســهیلات خرد، 
کمیسیون اقتصادی اعمال ماده ۲۳۴ را برای مدیران 

متخلف بانک و وزارت اقتصاد تهیه کرد. وی اضافه 
کرد: در همین راستا جلسه ای با حضور معاونت بانک 
و بیمــه وزارت اقتصادی و برخی از مدیران بانکی، 
مسئولان وزارت اقتصاد تشکیل و مهلت ۲۰ روزه ای 
به بانک ها داده شــد تا این رویــه را اصلاح کرده و 
بخشی از تسهیلات متقاضیان که بلوکه شده است را 
برگردانند در غیر این صورت اعمال ماده ۲۳۴ درباره 
مدیران متخلف بانکی و وزارت اقتصاد رخ می دهد 
که این تخلف هم شامل مدیران بانک های خصوصی 
و هم بانک های دولتی می شود. این عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی توضیح داد: برخی 
از بانک های خصوصی و دولتی برخلاف ضوابط و 

قوانین قسمتی از تسهیلاتی که به متقاضیان پرداخت 
می کند را بلوکه می کردند که همین باعث گلایه مندی 

مردم شد. 
کمیســیون اقتصادی هم اعمال ماده ۲۳۴ را به 
دلیــل عدم رعایت ضوابط و قوانین توســط برخی 
بانک هــا تنظیم کرد. علیزاده در پایان گفت: روند به 
گونه ای بوده که معمولا عددی بین پنج تا ۱۰ درصد 
از میان تســهیلات به عنوان ســپرده بلوکه می شده 
است اکنون بانک ها ملزم شده که ظرف ۲۰ روز همه 
پول های بلوکه شده از متقاضیان تسهیلات بانکی را 
برگردانند از ایــن به بعد هم هیچ بانکی حق بلوکه 

کردن هیچ بخشی از تسهیلات متقاضیان را ندارد.
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